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آیت الله بیات زنجانی:
ما بهشت و جهنم اجباری نداریم
 بلکه بهشت و جهنم انتخابی است

اعضای شــورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشــگاه ها با آیت الله بیات 
زنجانی دیدار کردند.

آیــت الله اســدالله بیــات زنجانــی در دیــدار اعضــای شــورای مرکــزی 
انجمن اسلامی مدرسین دانشــگاه ها طی سخنانی گفت: من دموکراسی را هم 
این گونه معنا می کنم: جایی که انسان می تواند آزادی خودش را دست نخورده 
نشــان بدهد. این دموکراسی است. ظهورش هم با انتخابات است. من باید آدم 
خودم را بشناســم و این با آزادی است. همیشه این را گفته ایم و باز هم عرض 
می کنم که ما بهشت و جهنم اجباری نداریم بلکه بهشت و جهنم انتخابی است. 
انسان خودش انتخاب می کند. انسان جوهره اش با این چند چیز متقوم است: 
فهمیدن، ارزیابی کردن، مقایسه کردن، علاقه مند شدن و خواستن. اگر این ها 

شد، آزادی معنا پیدا کرده است.
به گزارش جماران، مشروح این سخنرانی به شرح زیر است:

در اســلام اصولی داریم که هیچ اســتثناء ندارد. علم و تعلم یکی از آن اصول 
اســت. در تعلم، پرسش، یادگیری و یاد دادن هیچ استثناء وجود ندارد. رسول 
اکرم)ص( می فرمایند که شما علم را از چین هم شده یاد بگیرید. طبعا رفتن به 
چین برای قرآن خواندن و فقه نیست. پس تعلم و یادگیری از همه جا مطلوب 

است، ولو اینکه آن کشورْ کشوری مارکسیستی باشد. تعلم قید و شرط ندارد.
اصل دیگر که هم پشــتوانه  کلامی دارد، هم پشــتوانه ی فلسفی، هم پشتوانه  
عرفانی، هم پشــتوانه  قرآنی و هم پشــتوانه  رواییْ آزادی است. آیا آزادی حق 
است؟ ما می گوییم آزادی فوق حق است. آزادی بالاتر از حق است. چرا؟ برای 
این که آزادی را نمی شود حذف کرد. طرف می تواند بگوید من از حقم می گذرم، 
اما کسی نمی تواند بگوید من از آزادی ام می گذرم. آزادی قابل گذشت نیست. 
من این گونه تعبیر می کنم که آزادی مقوّم ذات انسان است. آزادی جزء ذاتیات 
انسان اســت. آزادی را اگر از انسان بگیرید، دیگر خبری از انسان نخواهد بود. 
نمی توان گفت او انسان است، ولی آزاد نیست. انسان غیرآزاد انسان نیست. به او 
می گویند روبات. آزاد یعنی چی؟ یعنی خودش باید برای خودش تصمیم بگیرد 
و نه دیگری. آزادی نه قابل ســلب اســت و نه قابل ازدیاد و کم کردن و اضافه 

کردن. آزادی خدادادی است. خدا من را جبراً آزاد خلق کرده است. 
بحثی در کفایه مطرح اســت که آیا انســان در آزادی آزاد است یا آزاد نیست. 
خیلی از آقایان معتقدند که انسان در آزادی آزاد است. ما معتقدیم که انسان در 
آزادی مجبور است. انسان نمی تواند آزاد نباشد. نمی تواند بگوید من می خواهم 

آزاد باشم یا نباشم چراکه آزاد آفریده شده .
دیــن مبنایش بر آزادی اســت. دلیــل؟ آیه ی مبارکه  آیت الکرســی. دین با 
اکراه نمی سازد. به همین دلیل در ســوره ی مبارکه ی نور آمده است که »قل 
للمومنین«.به کسانی که ما را قبول دارند بگو. نمی گوید خودت بکن. نمی گوید 
خودت به سرشان چادر کن. شما به آنها بگو خدا می گوید شما این گونه خودتان 
وا مِــنْ أبَصَْارهِِمْ.« به مؤمنین بگویید، به  را حفــظ کنید. »قُلْ للِمُْؤْمِنِینَ یغَُضُّ

مؤمنات بگویید. مؤمنین یعنی کسانی که شما را قبول دارند. 
ما یک بحث فنی داریم که این »لا اکراه«اخباری است یا انشائی. اگر به معنی 
اخبار باشــد، معنی اش این است که اسلام خبر می دهد که در ذات دین اکراه 
نیســت. نگاه دیگر می گوید »لا اکراه« معنایش »لا تکره« است، یعنی مجبور 
نکنید، اجبار نکنید مردم را، مردم را با اجبار به مســئله ای ســوق ندهید. پس 
چه به معنی اخبار باشــد و چه به معنی انشا، در هر دو صورت، اکراه با آزادی 
نمی ســازد. اساس دین بر آزادی اســت. من وقتی پیامبر را قبول می کنم که 
بشناسمش و دلیل بر صدقش داشته باشم. من حق ندارم همین جوری پیامبر 
را بپذیرم. وقتی می پذیرم که او را صادق بدانم، گذشــته اش را بشناسم، برایم 

دلیل بیاورد که راست می گوید.
 مــن معرفت را با آزادی می پذیرم، توحیــد را آزادانه می پذیرم، معاد را آزادانه 
می پذیرم، حجاب را آزادانه می پذیرم. اگر آزادی نباشــد که پذیرش معنا پیدا 

نمی کند.
من دموکراســی را هم این گونه معنا می کنم: جایی که انسان می تواند آزادی 
خودش را دســت نخورده نشان بدهد. این دموکراســی است. ظهورش هم با 
انتخابات است. من باید آدم خودم را بشناسم و این با آزادی است. همیشه این 
را گفته ایم و باز هم عرض می کنم که ما بهشــت و جهنم اجباری نداریم بلکه 
بهشت و جهنم انتخابی است. انسان خودش انتخاب می کند. انسان جوهره اش 
با این چند چیز متقوم است: فهمیدن، ارزیابی کردن، مقایسه کردن، علاقه مند 

شدن و خواستن. اگر این ها شد، آزادی معنا پیدا کرده است.
من باید بفهمم، ارزیابی کنم، مفاسد را ببینم، تبعات را ببینم، برکات را ببینم 
و از آن طرف میل هم داشته باشم و بخواهم. یکی از شرایط آزادی میل است.

فردی از امام موســی بن جعفر )ع( ســؤال کرد که روایــت می گوید نماز اول 
وقت ثوابش خیلی بالاست، اما من الان خسته ام. آیا الان بخوانم و اول وقت را 
مراعات کنم یا دو-ســه ساعت بعد بخوانم که حالم سر جایش بیاید و با حال 
خوب بخوانم؟ امام فرمود چرا با خســتگی می خواهی نماز بخوانی؟ وقتی که 

علاقه پیدا شد بخوان. 
میل از کجا پیدا می شــود؟ از ارزیابی. ارزیابی یعنی چه؟ یعنی بررســی اینکه 
کاری خوب است یا بد. من باید برسم به اینکه این کار و آن کار خوب است یا 

بد. چگونه می شود به این خوب و بد رسید؟ با فهمیدن.
امام علی)ع( می فرماید ای حاکم، ای صاحبان قدرت، یکی از حقوقی که  مردم 
به گردن شــما دارند این اســت که مردم را نامحرم ندانید. مسائل را با مردم  
خیلی بی پرده بگویید. مردم باید بدانند و وقتی دانستند عمل کنند. عین عبارت 

امیرالمؤمنین است.
می گوید من حقی دارم شما هم حقی دارید. حق شما این است که من شما را 
از مســائل آگاه کنم. وقتی که من مردم را نامحرم می دانم، چه توقعی از مردم 

دارم؟
منِ طلبه تکلیفم این است که دین را متناسب دین تعریف کنم. دو مبنا بیشتر 
نیســت: عقل و قرآن. روی این دو تا کار کنید. اگــر حرفی دارید، یک برهان 
عقلی ذکر کنید و یک آیه بیاورید. اگر این کارها انجام شد، دین درست عرضه 

می شود. 
ایــن حرف را بارها گفته ایم کــه مردم در عصر غیبت پیامبــر و امام زمان را 
نمی بیننــد، بلکه منِ طلبه را می بینند. گفتار و عمل و رفتار و تعریف من باید 

با قرآن بخواند. 
نمازِ اجباری نداریم. نماز امری اختیاری است. نماز را من باید با اختیار بخوانم. 
روزه و حج هم همین است. من از فرزند یکی  از عرفای مشهور پرسیدم یکی دو 
تا از اخلاقیات پدرت را به من بگو. گفت: گاهی وقت ها بچه هایش را که خواب 
بودند برای نماز بیدار نمی کرد. از پدرش پرسیده بود دلیلش را بگوید. ایشان هم 
گفته بودند که برای بعضی آدم ها خواب بهتر از نماز است. چرا فشار بیاورم؟ اگر 
من او را از خواب بیدار بکنم، می گوید این دین اســت و این هم آخوندش. این 

دینی که با آسایش نمی سازد و با اجبار توأم است را نمی خواهم.

مراجع

چه شد که اصلاح طلبان در دولت چهاردهم 
کمرنگ شدند؟

ادامه از صفحه 1
اگر کارگزاران شــما یک گزارش میدانی تهیــه کنند،  دولت چهاردهم به این 

اشتباه فاحش خود پی خواهد برد. 
 4- در تاریخ 1403/8/8 آقای عارف معاون اول دولت چهاردهم در بخشنامه ای 
بــه تمام کارگزاران دولت چهاردهم اعلام کرد کــه از جوانان،  زنان و اقوام در 
سطوح مختلف حکمرانی و مدیریتی استفاده شود. ولی هیچ دولتمردی به این 
بخشــنامه اعتنایی نکرد چون این دولتمــردان جناح های غیر از اصلاح طلبی 
هستند و ایده های آقای پزشکیان را قبول ندارند که بخشنامه های دولت را مورد 
استفاده قرار دهند و همچنان فرزندان تحصیل کرده و شایسته ایران با رزومه 
مطلوب بیکار هستند و یا شغل مناسب و در خوری ندارند )چون آقازاده نیستند 

که شغل مناسب داشته باشند و از رانت پستی استفاده کنند(. 
من به آقای پزشکیان می گویم: این نوع حکمرانی شما،  دور زدن اصلاح طلبان 
می باشد.  گفته برتولت برشت را نباید از یاد برد که می گوید: آن که حقیقت را 
نمی فهمد نادان است و آن که حقیقت را می داند و دروغ می نامد تبهکار است. 
من حالا از آقای پزشــکیان می پرسم: اگر شما بین مردم زندگی می کنید و از 
مشکلات و مصائب مردم خبر دارید ولی به قول معروف خود را به کوچه علی 

چپ می زنید از کدام گروه که بر تولت برشت مطرح می کند،  هستید؟
قابل ذکر اینکه آنهایی که مرا می شناســند می دانند که بنده هیچ وابســتگی 

جناحی و حزبی ندارم و فقط دلم برای ایران و مردم ایران می تپد. 

یادداشت

هشدار یک نماینده درباره خطر 
مازوت سوزی برای مردم سه استان

نماینده اراک در مجلس با اشــاره به افزایش سرطان مثانه 
و ریه در اراک، گفت: زمان مازوت ســوزی، میزان بیماری 
و بستری های تنفسی در کودکان بسیار افزایش می یابد در 
حالی که طی ۲0 روزی که مازوت سوزی به دستور رئیس 
جمهور متوقف شــده بود، نســبت به مشابه سال گذشته 

کاهش بستری داشتیم.
ســید محمد جمالیان، نماینده اراک در مجلس، در رابطه 
با مازوت سوزی مجدد در اراک، بیان کرد: یکی از مسایلی 
که رئیس جمهور همیشــه تاکید دارند این است که باید 
مبتنی بر شواهد تصمیم گیری کرده و از نظر اندیشمندان 
و دانشگاهیان استفاده کنیم. شهر اراک از لحاظ توپوگرافی 
و به خاطر کاهش ارتفاعی که نسبت به شازند دارد و شرایط 
اقلیمی که به کویر و سه طرف کوهستان ختم می شود، تمام 

آلودگی ها در این شهر ماندگار می شود.
 SO۲ به گزارش شــفقنا، وی ادامه داد: لذا سیاهه انتشار
که ســمی ترین گاز ناشی از سوخت مازوت هست و باعث 
سرطان می شود، ۲ برابر بیشتر در این شهر ماندگار است؛ 
من تعجب می کنم از آن مســئولی که مدعی می شود که 
مازوت ما هیچگونه آلودگی ندارد! من از وزیر نیرو خواهش 
می کنم این فــردی که غیرعلمی صحبت و با اعتماد مردم 
بازی می کند، هر چه زودتر عزل شود؛ چراکه دروغ گفتن 

به مردم هنر نیست.

قالیباف: 
مجلس به هیچ وجه تصمیمی 

برای افزایش قیمت بنزین ندارد
محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس می گوید: مجلس به هیچ 
عنوان هیچ تصمیمی برای افزایش قیمت بنزین در بودجه 

1404 نگرفته است.
محمدباقر قالیباف با حضور در برنامه بدون تعارف در پاسخ 
به پرسشــی مبنی بر اینکه دولت مدعی شده که مجلس 
دست ما را برای واردات بنزین بسته است و ناچاریم بنزین 
را گران کنیم، از نظر شــما قرار است چه اتفاقی برای این 
موضوع بیفتد؟ گفت: در قانون هدفمنمدی که قانون دائمی 
است دست دولت برای قیمت گذاری باز است و همین الان 

هم دولت هر تصیمی بگیرد امروز می تواند اجرا کند.
وی با بیان اینکه دیدیم که اخیرا هم دولت تصمیم گرفت 
بنزین ســوپر کند و اجازه داد بخش خصوصی وارد کند، 
تصریح کرد: واقعا کشــور محدودیت ارز دارد برای وارداتی 
که بنزین را لیتری قریب به 40 هزار تومان خرید کند و 3 
هزار یا 1۵00 تومان بفروشد. به قولی اگر روی گنج قارون 
هم نشسته باشیم کم می آوریم و این مسیر درستی نیست. 
ولی مجلس به هیچ عنوان هیــچ تصمیمی برای افزایش 

قیمت بنزین در بودجه 1404 نگرفته است.
رئیس مجلس در پاســخ به پرسشی درباره مصوبه مجلس 
برای واردات خودرو تصریح کرد: خودروسازان می گفتند که 
ارز نداریم در شــرایطی که تا آبان ماه سال گذشته حدود 
۶ و نیــم میلیــارد دلار فقط بــرای واردات قطعات ارز در 
اختیار خودروسازان قرار گرفت و این تا پایان سال حتما 8 
میلیاد دلار می شود. چطور برای واردات قطعات ارز هست 
ولی برای واردات خودرو، ارز نباشــد؟ این منطقی نیست. 
نمی خواهــم موضوع را باز کنم ولــی حتما رانت هایی هم 

وجود دارد. 

ادعای جنجالی
 درباره فوت سیدابراهیم رئیسی

کامــران غضنفری، نماینــده مجلس در یک ســخنرانی 
می گوید که سید ابراهیم رئیسی به شهادت رسیده است.

به گزارش رویــداد ۲4 کامران غضنفری، نماینده مجلس 
شــورای اســلامی می گوید که ســید ابراهیم رئیسی در 
همکاری میان آمریکا، اســرائیل و جمهــوری آذربایجان 
به شهادت رسیده اســت اما مصلحت نمی دانند این خبر 
را اعلام کنند. او در ادامه می گوید که فوت ســید ابراهیم 
رئیسی را به یک توده ابر نسبت می دهند، عجب ابر متراکم 

هوشمندی!

کنایه معنادار زیدآبادی 
به حامیان رئیسی

احمد زیدآبادی فعال سیاســی اصلاح طلب به اصولگرایان 
پیشنهاد کرد که آنان فرد شبیه به مرحوم رئیسی را معرفی 
کنند تا روند انتقال قدرت به او در کمال رضایت و آرامش 

صورت گیرد.
احمــد زیدآبادی فعال سیاســی اصلاح طلــب در کانال 
تلگرامی خود نوشت: »اگر اصولگرایان واقعاً می پندارند که 
دولت مرحوم رئیسی موفق و کارآمد و دولت کنونی ناموفق 
و ناکارآمد است، من گمان می کنم که آقای دکتر پزشکیان 
حاضر باشد قدرت را به فردی مشابه آن مرحوم تقدیم کند 
تا اصولگرایان به مراد دل خود برسند. پس به جای تخریب 
و توهین و تلاش برای فلج کردن دولت پزشکیان بهتر است 
همان فرد شــبیه به مرحوم رئیسی را معرفی کنند تا روند 
انتقال قدرت به او در کمال رضایت و آرامش صورت گیرد!«

انتقاد محمد فاضلی
 از موافقان فیلترینگ

محمد فاضلی جامعه شــناس در انتقاد  به برخی حامیان 
فیلترینگ که فرزندان شــان در اروپا اقامت دارند نوشت: 
بچه های شما نمی پرسند شما چقدر دورو و ریاکار هستی؟

وی در توئیتی نوشــت:»فرزندانتان را می فرســتید وسط 
مملکت کفر و لهو و لعب، بعد اینجا مدعی تداوم  فیلترینگ 
می شوید تا بچه های مردم را از دسترسی به فضای مجازی 
احتمالا آلوده به محتوای کفر و لهو و لعب محفوظ بدارید؟ 
بچه های شــما نمی پرســند: بابا، مامان شما چقدر دورو و 

ریاکار هستی؟ از این تناقض ترک نمی خورید؟«

محمد مهاجری:
غضنفرها فقط به خودشان گل می زنند

یک فعال سیاسی اصولگرا به ادعای دلایل مشکوک سقوط 
بالگرد ابراهیم رئیسی که اخیرا توسط یک نماینده مطرح 

شده است واکنش نشان داد.
 محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا در واکنش به ادعای 
کامران غضنفــری نماینده تهران مبنی بــر ترور ابراهیم 
رئیســی و همراهانش در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:از 
یک مسئول عالی رتبه دولت سیزدهم شنیدم که سه گزارش 
مســتقل از یکدیگر تایید می کند در سقوط بالگرد شهید 
رئیســی هیچ خرابکاری و توطئه داخلی و خارجی وجود 
نداشته.حرفهای مشتی آدم متوهم صرفا برای مطرح کردن 
خودشان  و باقی ماندن روی آنتن است. غضنفرها فقط به 

خودشان گل می زنند طفلکی ها!

مجلس

سوشیال

ریاست  انتخابات  در  پزشکیان  مسعود 
جمهــوری بارها در نقــد فیلترینگ 
صحبت کرد، با رســیدن به کرســی 
ریاســت جمهوری بازهــم وعده رفع 
فیلترینگ داد امــا 4 ماه از حضورش 
در پاستور گذشته و رفع فیلترینگ رخ 
نداده اســت، خبرها نیز حکایت از آن 
دارد که برخی اعضای شورایعالی فضای 
مجازی سد راه تحقق این وعده رئیس 

جمهور هستند.
این اما تنها چالش پزشکیان نیست و رئیس 
جمهور این روزها با قانون عفاف و حجاب هم 
چالشی دیگر را تجربه می کند، قانونی که باید 
روز گذشته بنا بر وعده قالیباف ابلاغ می شد 

تا به مرحله اجرا نزدیکتر شود.
مرتضی الویری از جمله چهره های سیاســی 
اصلاح طلب است که تاکنون در پست هایی 
نظیر نمایندگی مجلس و شــورای شــهر، 
شــهرداری تهران، ریاســت شــورای عالی 
استان ها را تجربه کرده و البته تجربه سفیر 

بودن را نیز دارد. 
تاکیــد  بــا خبرآنلایــن  او در گفت وگــو 
می کند؛»طرح مسائل مرتبط با قانون جدید 
عفاف و حجاب در شورای عالی امنیت ملی 
و مجمع تشــخیص مصلحت نظام از جمله 
راهکارهای پیش پای مســعود پزشــکیان 

است.«
الویری معتقد است؛»آنچه تحت عنوان قانون 
عفاف و حجاب نام گرفتــه به نظر من یک 
فاجعه در کشــور به وجود خواهد آورد.« در 

ادامه مشروح این گفتگو را می خوانید: 
آقای الویری! پزشــکیان در انتخابات 
ریاست جمهوری چند وعده مهم داده 
بود که از جمله آنها فیلترینگ و دیگری 
درباره حجاب بود، در مورد فیلترینگ 
به نظر می رســد برخی اعضای شورای 
عالی فضای مجازی به دنبال به چالش 
کشیدن دولت هستند و از طرفی قانون 
عفاف و حجاب بنا بر آنچه اعلام شده 

همین روزها باید ابلاغ شــود، ارزیابی 
شــما از این دو مانع تراشی در مسیر 

حرکت دولت چیست؟
بنده فقط می دانم که برداشــتن فیلترینگ 
فضای مجازی یکی از پیــش نیازهای حل 
مشــکلات اقتصادی و رونق اقتصادی است، 
حتی نمی دانم مخالفین  با چه انگیزه ای در 
حال جلوگیری از تحقق این مســئله بدیهی 
هستند، مسئله ای که در دنیا پذیرفته شده 
و حتی کشورهای بســیار عقب مانده هم از 

فضای مجازی باز برخوردار هستند.
بایــد ایــن را بگویم که کشــور در وضعیت 
بسیار حساســی به سر می برد اگر پزشکیان 
اقدامات جدی انجام ندهد، او آخرین امیدی 
است که به ناامیدی می رسد و می تواند آینده 

وخیمی را برای کشور داشته باشد.
با توجه به اینکــه رئیس جمهوری در 
ایام  در  وعده هایی  نیــز  مورد حجاب 
انتخابات داشته اما با مطرح شدن قانون 
عفاف و حجاب به نظر می رســد که آن 
وعده هم به چالش کشیده شده، به نظر 
شما آیا پزشکیان راهی برای برون رفت 

از این شرایط دارد؟ 
آنچــه تحت عنوان قانون عفاف و حجاب نام 
گرفته به نظر من یک فاجعه در کشــور به 
وجود خواهد آورد، هر اقدامی که لازم اســت 
باید انجام شود، اما راهی که وجود دارد این 
است که پزشــکیان در شورای عالی امنیت 
ملی مسئله را مطرح کند یا از این پتانسیل 
استفاده کند که این قانون در دستور مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام قرار بگیرد. در هر 

صورت این قانون آفات فراوانی دارد.
چه آفاتی؟

به نظر بنده این قانــون عفاف و حجاب هم 
ضــد اســلامی، ضدانســانی، ضداخلاقی و 
ضداقتصادی اســت، البته من این موارد را با 
آگاهی فهرست می کنم و توضیح می دهم. اولاً 
این قانون ضداسلامی اســت به این دلیل که 
حتی اگر  ما این پیش فرض را قطعی تلقی 

کنیم که حجاب جزو ضروریات اسلامی است، 
در اسلام هیچ گونه مجازاتی برای کسی که 
حجاب اســلامی را رعایت نمی کند، مشاهده 
نمی شود، این مورد نه در قرآن وجود دارد و 

نه در سیره نبوی و نه در سیره ائمه.
گذاشــتن مجازات هــای مالی ســنگین و 
زنــدان برای فــردی که حجاب اســلامی را 
رعایــت نکــرده، با ضوابط شــرعی، قرآن و 
ســنت مغایرت دارد تــازه در همین زمینه 
صراحت هــای دیگری وجــود دارد که این 
ضدیت را بیشتر نشان می دهد. همان فقهایی 
که معتقد به حجاب اسلامی هســتند، اتفاق 
نظــر دارند که اقلیت های مذهبی احتیاج به 
رعایت کردن حجاب اسلامی را ندارند، همان 
فقها اتفاق نظر دارند که زنان کهنسال احتیاج 
به رعایت حجاب اسلامی ندارند، در حالی که 
در این قانونی که در مجلس تصویب شــده، 
یک زن مســیحی، یهودی و یا زرتشتی باید 
حجاب داشته باشد، این مورد در کجای شرع 
آمده اســت؟ این دقیقاً مغایر ضوابط شرعی 

است که فقها در مورد آن اتفاق نظر دارند.
به موجب قانــون عفاف و حجــاب اگر زن 
کهنســالی در شــهر بدون حجاب راه برود، 
باید جریمه شــود و حتی به زنــدان برود، 
این دقیقآ نظر صریح مراجع تقلید است که 
گفته شده زنان سن بالا احتیاجی به رعایت 
کردن حجاب ندارند. بنابراین این قانون ضد 
اسلامی اســت، به این معنی کــه با ضوابط 

اسلامی سازگار نیست.
مــورد دیگــر اینکه قانون عفــاف و حجاب 
ضدانسانی است، به این دلیل که حقوق افراد 
را به چالش می کشــد و اختیار پوشش را از 
انسان ها ســلب می کند. به نظر می رسد در 
کره زمین فقط ما و افغانســتان هستیم که 
در این حقوق طبیعی انسان ها برای انتخاب 
نوع پوشش دخالت می کینم و یک انسان را 

از حق خودش محروم می کنیم.
همانطــور که گفتم قانــون عفاف و حجاب 
ضداخلاقی اســت، به این معنــی که با این 

قانون افراد به جاسوســی و آدم فروشــی وا 
می داریم. در حقیقت دخالت در زندگی افراد 
و سرک کشی در ظاهر و نوع پوشش افراد و 
در نتیجه گزارش دهی و جاسوسی، تحقیق 
و تفحص در احوال شخصی افراد است و این 

حرکت ضداخلاقی است.
چهارم اینکــه قانون عفــاف و حجاب ضد 
اقتصادی اســت چراکه وقتی در قانون آمده 
که می توانند از حساب های افراد هم به عنوان 
اندوخته های  برداشــت کنند مردم  جریمه 
خود را از بانک هــا خارج می کنند، از طرفی 
بانک هــای ما به انــدازه کافی ورشکســته 
هســتند، لذا با این قانــون میخی بر تابوت 
بانک های ورشکسته ای می زنیم که احتیاج 

به احیا دارند.
همچنین این قانون لطمه بزرگی به صنعت 
گردشگری و توریسم وارد می کند. به عبارت 
دیگر وقتی گردشگر خارجی متوجه شود که 
در بدو ورود یه کشور با قانونی روبرو می شود 
که ابعاد ناشناخته ای دارد و باید با هنجار و 
پوشش خاصی که به او دیکته می شود، وارد 
ایران شــود، طبیعتاً منصرف خواهد شد. در 
حالی که ایران از نظر جاذبه های گردشگری 
و توریســتی در رده 10 کشــور برتــر دنیا 
قرار دارد اما به لحاظ ســازوکارهای غلط و 
نداشتن هنجارهای مناسب نتوانستیم از این 
امکان بالقوه اســتفاده کنیم، والا درآمدهای 
گردشــگری به راحتی می توانــد جایگزین 
درآمــد نفتی شــود و به مراتب بیشــتر از 
درآمدهای نفتی برای ما درآمد ارزی ســالم 
داشــته باشد. اما به موجب این قانون چنین 

فرصتی از کشور سلب شد.
بنابرایــن من هیــچ خیری در ایــن قانون 
مشاهده نمی کنم و آن را شر مطلق می دانم 
چراکه ضد اسلام، انســان، اخلاق و اقتصاد 

است و برای منافع ملی کشور مضر است.
اینکه شــرایط کشورهای  به  توجه  با 
منطقه اعم از لبنان، ســوریه، عراق و 
افغانستان منسجم نیست، فکر می کنید 
این فضا تا چه اندازه لزوم حفظ وحدت 
داخلی را می رساند؟ با توجه به اینکه با 
قانون  به  انتقادات فراوان نسبت  وجود 
عفاف و حجاب اما برخــی بر اجرایی 

شدن آن تاکید دارند.
نتیجه این کار این است که  در داخل کشوری 
که وضعیت اقتصادی نابه ســامانی دارد، با 
بحران های مختلفی مواجه اســت و شکاف 
اجتماعی و انشقاق میان ملت و دولت وجود 
دارد، اگر یک عامل اســرائیل می خواست با 
خرج میلیون هــا دلار عوامل نفوذی را برای 
آسیب وارد کردن، به کار بگیرد، بیشتر از این 

نمی توانست کار کند.
البته مــن نمی خواهم کســی را متهم کند 
چراکه امکان دارد افرادی با نیت خیر این کار 
را جلو می برند اما من از آن طرف به معامله 
نگاه می کنم و می گویــم اگر عامل خارجی 
می خواســت به وحدت ملی و اقتصاد کشور 
آسیب وارد کند، مردم را از دین، باور و اعتقاد 
مذهبی منصرف کند و نفرت به وجود بیاورد، 

به این اندازه نمی توانست موفق شود.

ناصــر قوامی، نماینــده اصلاح طلب 
مجلس ششــم در گفتگویــی درباره 
راهکار پیش روی پزشکیان در صورت 
ابلاغ قانون حجاب، اظهار داشت: قانون 
باید در چارچوبی قرار بگیرد که حقوق 
اساســی مردم حفظ شــود، اینگونه 
نیست که مجلس بتواند هر چیزی را به 

عنوان قانون وضع کند.
این فعال سیاســی افزود: اگر حجاب واجب 
باشــد که به عقیده بنــده در قرآن چیزی 
بر وجــوب آن نیامده اســت، بایــد برای 
به  برخــورد کرد.  اینگونه  تمامی واجبــات 

عنوان مثــال چون نماز واجب اســت باید 
برای مطمئن شــدن از اجــرای آن، در هر 
خانــه یک مامور قرار دهیم؟ به عقیده بنده 
قانون عفاف و حجاب اصلا قانون نیســت. 
همچنین دولت آقای پزشکیان به هر حال 
تابع رهبر انقلاب است و اگر این قانون مورد 
تایید رهبری باشــد، دولت مجبور است آن 

را اجرا کند. 
قوامی درباره اینکه اگــر دولت همانطور که 
تاکید کرده، نتواند قانون عفاف و حجاب را 
اجرا کند و اجرای آن ســوی دیگر نهادهای 
مرتبط با قانون دنبال شود چه آسیب هایی 

به دنبال خواهد داشت، بیان کرد: دولت در 
هر صورت مجری قانون اســت، اما در این 
حوزه، هم پلیــس و هم قوه قضائیه مجری 
هســتند که هیچکــدام از ایــن نهاد ها در 
اختیار آقای پزشــکیان نیســت، در نتیجه 
دولــت نمی تواند جلوی ایــن اجرا را بگیرد 
و هرکدام به صــورت جداگانه این قانون را 

اجرا می کنند.
به گزارش خبر آنلاین، وی در پاسخ به این 
ســوال که »پیش بینی می کنید قالیباف از 
ابلاغ این قانون عقب نشینی کند؟«، اظهار 
داشــت: اگر مجلس عاقل باشــد باید عقب 

نشینی کند و این موضوع را به نحوی حل و 
فصل کند. اگر می خواهد جامعه را متلاطم 

کند باید به سمت ابلاغ این قانون برود.
قوامی اظهــار کرد: به عنــوان مثال در این 
قانون آمده که اگــر مغازه داری به زنی بی 
حجاب چیزی بفروشــد جریمه می شود، یا 
بانک ها به مشــتریان بد حجاب ســرویس 
نباید بدهند، این مــوارد باعث هرج و مرج 

می شود. 
درکل ایــن قانون به نظــر من اصلا قابلیت 
اجرا ندارد و با اجرای آن مشکلات در دولت 

آقای پزشکیان زیاد خواهد شد.

قانون عفاف و حجــاب در موعد مقرر 
ابلاغ نشــد و البته تا زمان نوشتن این 
است،  نشــده  ابلاغ  هنوز  هم  گزارش 
گفته  آنچه  برخــلاف  قالیباف  اما چرا 
بود عمل کرد و بازدید از پشت صحنه 
سریال های »سلمان فارسی« و »موسی 
کلیم الله« را به ابــلاغ قانون عفاف و 

حجاب ترجیح داد؟
پیش از این عباس ســلیمی نمین از جمله 
چهره هــای اصولگرای شــناخته نزدیک به 
قالیباف به خبرگزاری خبرآنلاین پیش بینی 
کرده بــود که این قانون ابلاغ نشــود، علی 
نیکزاد نایب رئیس مجلس نیز در گفتگویی 
که روز گذشــته با خبرآنلاین داشت گمانه 

توافق را مطرح کرد.
نیکزاد همچنین به مســکوت ماندن قانون 
عفاف و حجاب براساس مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی اشــاره کرد اما این را هم گفت 
که نمی داند که شورای عالی امنیت ملی چه 
زمانی را به عنوان پایان وقت مسکوت ماندن 

قانون عفاف و حجاب در نظر گرفته است.
خبرآنلاین در گپ و گفتی با برخی دیگر از 
نمایندگان مجلس ایــن موضوع را پیگیری 
کرد.  اکبر رنجبرزاده به خبرآنلاین می گوید 
ابلاغ قانون با نظر شورایعالی امنیت ملی فعلا 
به تعویق افتاده است. یک منبع آگاه هم این 

گزاره را تایید می کند.
منبع آگاه: دولت و مجلس درباره 
قانون عفاف و حجاب توافق کردند

یک نماینده نزدیک به هیئت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی که خواست نامش افشا نشود، 

در گفتگو با خبرگــزاری خبرآنلاین درباره 
اینکه توافق میان قالیباف و پزشــکیان برای 
ابلاغ نکردن قانون عفــاف و حجاب صحت 
دارد یــا خیر، گفت: دولت ان قلت هایی دارد 
و مجلس هم پذیرفتــه که دولت اصلاحات 
مدنظر خــود را در قالــب لایحه به مجلس 
بدهد و بعد نمایندگان بتوانند کاری که باید 
انجام شــود، را انجام دهند. وی در پاسخ به 
این سوال که »آیا در مورد ابلاغ نشدن قانون 
عفاف و حجاب میان دولت و مجلس توافق 

صورت گرفته است؟« تصریح کرد: بله.
رنجبرزاده: شورایعالی امنیت ملی 

ابلاغ قانون عفاف و حجاب را 
متوقف کرد

اکبر رنجبرزاده، نماینده مردم اســدآباد در 
مجلــس شــورای اســلامی نیز در گفتگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین در مورد چرایی ابلاغ 
نشــدن قانون عفاف و حجاب در موعد مقرر 
گفت: من عضو هیات رئیســه نیســتم اما 
می دانم که شــورای عالی امنیت ملی فعلًا 
مانع شده و متوقف شده است. وی گفت: از 
آنجایی که این شــورا بالاترین رکن تصمیم 
گیر درباره مســائل امنیتی کشــور اســت، 
تصمیم گرفتنــد این اتفــاق بیافتد و همه 
تابع مسیر و چارچوب های قانونی در کشور 
هستیم. وی در پاسخ به اینکه شورای عالی 
امنیت ملی تا چه زمانی اجرای قانون عفاف 
و حجاب را متوقف کرده اســت، اظهار کرد: 
مــن زمانش را نمی دانم امــا فکر کنم زمان 
نداده و فعلًا گفته که اجرا نشود. در حقیقت 
تصمیم شورای عالی امنیت ملی این است که 

به لحاظ مصالح و مسائلی که آنها تشخیص 
دادند، فعلا اجرا نشــود، بالاخره آن هم یک 
مسیر قانونی است، اگر چه همه مصوباتی که 
تا الان قانون شده توسط رئیس مجلس ابلاغ 
شده اما مافوق همه قوانین بحث مصلحت و 
امنیت کشور است که وقتی شورا این تصمیم 
را گرفتــه، قطعاً همگان متفــق به تصمیم 

شورای عالی امنیت هستند.
رنجبــرزاده در واکنش به اینکه آیا شــورای 
عالی امنیت ملی هفته گذشــته و در خلال 
بررســی لایحه بودجه توقــف اجرای قانون 
عفاف و حجاب را اعلام کرده؟، خاطرنشــان 
کرد: مــن اطلاع ندارم چه زمانی اما اخباری 

که ما دریافت کردیم، این است.
یوسفی: اصلاحیه دولت جلوی ابلاغ 

قانون حجاب را نمی گیرد
مجتبی یوسفی، عضو هیئت رئیسه مجلس 
شــورای اســلامی در گفتگو بــا خبرگزاری 

خبرآنلاین درباره آخریــن وضعیت از ابلاغ 
یــا عدم ابلاغ قانون عفــاف و حجاب، گفت: 
جزئیات را نمی دانم و اطلاعاتم به همان اندازه 
است که صحبت شده است. من تا الان خبر 

جدیدی نشنیدم. 
وی در پاســخ به اینکه اصلاحیه دولت برای 
اصلاح قانون عفــاف و حجاب می تواند مانع 
ابلاغ آن شود یا خیر، افزود: اطلاع ندارم. اگر 
اصلاحیه بدهند، قانون اصلاح می شــود اما 
جلوی ابــلاغ را نمی گیرد، از طرفی دولت تا 
الان چیزی ارسال نکرده است ولی در مورد 
همــه قوانین رویه به این ترتیب اســت که 
قانون ابلاغ می شود و بعداً با لایحه و یا حتی 
طرح درخواســت اصلاح آن قانون را داد.این 
موارد شامل همه قوانین می شود اما جزئیاتی 
از این موارد نمی دانــم و دولت هم  حداقل 
رســماً مورد جدیدی به مجلس اعلام نکرده 

است.

الویری:

قانونعفافوحجابفاجعهدرکشوربهوجودمیآورد

قوامی:

مجلس اگر عاقل باشد باید از اجرای این قانون عقب نشینی کند

در گفت وگو با سه نماینده مجلس تایید شد

توقف ابلاغ قانون عفاف و حجاب با تصمیم »شورای  عالی امنیت ملی«


